



Panel's title : .. Transnational religious movements in East Asia

***Titre du panel* : Les mouvements religieux transnationaux en Asie de l'Est**

Coordinator (Affiliation, University...) : Ji Zhe.. (..Inalco...) et Sébastien BILLIOID (Paris Diderot – Paris 7)

Language : Français / ~~English~~

Topics : (Arts, Politics, History, Migration)
Religion

Panel presentation :

Transnational Religion is not a new phenomenon in Asia: for centuries, religion has been a key link between diverse peoples and societies in this part of the world. However, the beginning of the 21st century is characterized by a remarkable wave of religious transnationalization involving a number of new religious groups in Asia's quickly evolving economic, political and cultural contexts. While maintaining their historical roots, these movements have developed original models of expansion by mobilizing new moral discourses, communication technologies, and social organizations. Through case studies, this panel attempts to explore the logics and processes fashioning the transformation of East Asia's religious landscape.

Résumé du panel :

La dimension transnationale du religieux n'est pas un nouveau phénomène en Asie : depuis des siècles, la religion constitue en effet un lien essentiel qui y lie sociétés et peuples variés. Pourtant, depuis le début du XXI^e siècle, on observe un essor remarquable de mouvements religieux transnationaux dans un contexte plus général de restructurations économiques, politiques et culturelles en Asie. Ancrés dans des traditions religieuses anciennes, ils élaborent de nouvelles stratégies d'expansion, en s'appuyant sur de nouveaux discours moraux, de nouvelles technologies de communication et de nouvelles organisations sociales. A partir d'études ethnographiques, ce panel se propose d'explorer les logiques et les processus de cette évolution du paysage religieux en Asie de l'Est.

Key words : religion ; transnationalization ; East Asia ; immigration...

Participants :

1) **Name(s) (Affiliation, University...)** : Sébastien BILLIOID (Paris Diderot – Paris 7)

Communication's title : .. Hong Kong, hub of the missionary activity of the New Religious Movement Yiguandao

Titre de la communication : . Hong Kong, *hub* de l'activité missionnaire du Nouveau Mouvement Religieux Yiguandao

Language : Français / ~~English~~

Presentation :

The Yiguandao is undoubtedly one of the most dynamic new religious movements in today's Asia. Well established in Taiwan, it now develops towards the Chinese continent, but also in the whole Asia where its expansion is very fast. The organization of the missionary effort in the various



branches of the movement is reflected in the important circulations of religious specialists and adepts. After a brief presentation of Yiguandao, this communication will show, based on fieldwork, how Hong Kong is now becoming an important *hub* for missionary activity.

Résumé :

Le Yiguandao est sans doute aujourd’hui l’un des Nouveaux Mouvements Religieux asiatiques les plus dynamiques. Solidement établi à Taïwan, il se développe désormais vers le continent, mais également dans l’ensemble de l’Asie où son expansion est désormais très rapide. L’organisation de l’effort missionnaire dans les différentes branches du mouvement se traduit par des circulations importantes de spécialistes religieux et d’adeptes. Après avoir brièvement introduit le Yiguandao, la communication présentera, à partir d’un travail de terrain, comment Hong Kong devient aujourd’hui pour cette organisation un *hub* important de l’activité missionnaire.

Key words : Yiguandao; Hong Kong ; Taiwan ; China

2) Name(s) (Affiliation, University...) : ..JI Zhe.. (Inalco)

Communication's title : . The invention of classics: Jingkong and its transnational textual network.....

***Titre de la communication :* . L’invention des classiques: Jingkong et son réseau textuel transnational**

.....

Language : Français / English:

Presentation :

Born in 1927 in China and tonsured in 1959 in Taiwan, Jingkong is one of the most influential Buddhist monks in the contemporary Chinese societies, with millions of people following his teachings. This research examines how Jingkong has redefined the "classics" at different periods since 1980. It deals with Buddhist sutras, popular moral texts as well as ancient political works. By promoting these "classics", he established a textual network across China, Taiwan, Hong Kong, Singapore, Malaysia, Australia and even Chinese immigrant groups in the West.

Résumé :

Né en 1927 en Chine et tonsuré en 1959 à Taïwan, Jingkong est l’un des moines bouddhistes les plus influents dans le monde contemporain, avec des millions d’adeptes qui suivent ses enseignements. Cette recherche examine de quelle manière Jingkong a redéfini les « classiques » à différentes périodes depuis 1980, qui concernent les sutras bouddhiques, les textes moraux populaires ainsi que les œuvres politiques anciens. En faisant la promotion de ces « classiques », il a établi un réseau textuel à travers la Chine, Taïwan, Hong Kong, Singapour, la Malaisie, l’Australie et même les groupes d’immigrés chinois en Occident.

Key words : Jingkong; Buddhism ; textual community ; classics.

3) Name(s) (Affiliation) : ...PAN Junliang (Paris Diderot – Paris 7)

Communication's title : Migration and Evangelization: Eastern Lightning Group’s Strategy for Expansion



Titre de la communication : .. Migration et évangélisation : Stratégie de l'expansion du groupe de l'Eclair de l'Orient

Language : Français /English:

Presentation :

Much has been written about the evangelization campaign of the Eastern Lightning Group in 2012. Since then, the group has become more discreet in the Chinese continent. However, it adopted a more aggressive expansion strategy in neighbor countries or regions, such as Korea, Taiwan and Hong Kong, partly thanks to the immigration of its followers, especially those of Dongbei origin. The transnational expansion of the group is based on the reorganization of followers abroad. Then the latter seek, with great caution, to convert other Chinese migrants. The development of this religious group is thus reconfigured by the personal networks of the followers.

Résumé :

La campagne d'évangélisation du groupe de l'Eclair de l'Orient en 2012 a fait couler beaucoup d'encre. Depuis, le groupe est devenu plus discret dans le continent. En revanche, il a adopté une stratégie d'expansion plus agressive dans les pays ou zones voisins, tels que la Corée, Taïwan et Hong Kong partiellement grâce à l'immigration de fidèles, notamment ceux d'origine Dongbei. L'expansion du groupe à l'étranger se repose alors sur la récupération de fidèles sur place qui par la suite cherchent, avec une grande prudence, à convertir les migrants chinois. Le développement du groupe s'associe ainsi à celui des réseaux personnels des fidèles.

Key words : Eastern Lightning; immigration ; personal network ; ...